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لایحه ساعت تابستانی روی میز دولت
شرق: تاریخچه اجرای ساعت تابستانی در ایران به سال ۱۳۵۶ خورشیدی 
برمی گردد، اما در طول تمام این سال ها اجرای ساعت تابستانی با اختلافات 
متعدد آرا مواجه بوده است؛ آن قدر که این مصوبه در سال ۱۴۰۱ برای چندمین بار 
توســط مجلس لغو شــد و به جای آن دولت با فرا رســیدن پیک مصرف برق در 
تابســتان و گاز در زمستان، ساعت کار ادارات و مدارس را جابه جا می کرد. حالا اما 
دولت خبر داده است  به دلیل ناترازی مصرف انرژی، دوباره این مصوبه را در دستور 
کار خود قرار داده اســت. علاءالدین رفیع زاده، رئیس سازمان اداری و استخدامی، 
دیروز در یک کنفرانس خبری در وزارت نیرو اعلام کرد  لایحه دو فوریتی  برای تغییر 
ساعت رسمی کشــور به مجلس تقدیم شده اســت. به گفته رفیع زاده، بر اساس 
مصوبه قبلی دولت در سال ۱۴۰۱، اجازه شناورسازی ساعت کار ادارات از ۱۵ خرداد 
تا ۱۵ شهریور به دولت داده شده بود و اگر این لایحه دو فوریتی در مجلس تصویب 
نشــود، دولت بر اساس همان مصوبه قبلی خود به شناورسازی ساعت کار ادارات 
اقدام می کند، اما اگر لایحه دوفوریتی برای تغییر ساعت رسمی کشور مصوب شد، 
ساعت رسمی کشور برای صرفه جویی در انرژی تغییر پیدا می کند. رئیس سازمان 
اداری و استخدامی با بیان اینکه بر اساس قانونی که از دو دهه قبل داشتیم، دولت 
ســالانه ســاعت را یک ساعت به جلو می کشــید و در ابتدای مهرماه ساعت را به 
حالت اولیه بر می گرداند، گفت: با توجه به بررسی هایی که مجموعه همکاران در 
توانیــر و مجموعه مطالعاتی  وزارت نیرو انجــام داده و تأثیری که این جابه جایی 
ســاعت در صرفه جویی انرژی دارد، این لایحه را هفته گذشــته به تصویب هیئت 
دولت رساندیم و به مجلس ارســال کردیم. ناترازی انرژی در سال ۱۴۰۳ خسارت 
سنگینی روی دســت صنایع کشور گذاشت؛ خســارتی که بنا بر برآورد کمیسیون 
صنعت مجلس بالغ بر ۱۸۰ هزار میلیارد تومان اســت. این خســارت ســنگین به 
صنایع، در شرایطی است که متولیان و نمایندگان مجلس سال های طولانی مقابل 
راهکارهای ساده کاهش مصرف انرژی در ساعات اوج مصرف  مقاومت کرده اند و 
با بحث های فرسایشی و بی نتیجه و استدلال واهی و با کمترین پشتوانه پژوهشی، 
مانع از اجرای این راهکارها شده اند. مصداق این مسئله تغییر ساعت رسمی کشور 
در شروع بهار و پاییز هر سال است که در بسیاری از کشورهای جهان اجرا می شود.

از پروژه کارخانه کربن صنعت امیر کبیربازدید استاندار مرکزی در روز همت اقتصادی استان مرکزی 
(واحد آندسازی شرکت آلومینیوم ایران)

به گزارش امور ارتباطات شرکت آلومینیوم ایران، دکتر زندیه  وکیلی، استاندار 
مرکزی، بــه همراه معاونان اســتاندار، امیدی مدیرکل تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان، کمال آبادی مدیر عامل شرکت گاز استان، یوسفی مدیر کل حفاظت 
محیط زیست اســتان، لهراسبی معاون امور صنایع اداره کل صمت استان، برخی 
مسئولان اجرائی اســتان مرکزی، اعضای شورای اســلامی کار ایرالکو و اصحاب 
رســانه در تاریخ ۲۷ فروردین ۱۴۰۴ با حضور در محل پروژه کارخانه صد هزار تنی 
آندسازی کربن صنعت امیر کبیر (واحد آندسازی شرکت آلومینیوم ایران) در منطقه 
شــهرک صنعتی خیر آباد، ضمن بازدید از بخش های مختلــف این پروژه ملی، در 
نشستی تخصصی با مدیران و کارشناسان کربن صنعت ، از روند پیشرفت، مشکلات 
و چالش های این کارخانه مطلع شــدند. در این بازدید که در روز همت اقتصادی 
استان مرکزی انجام شد، مهندس غفاری، مدیر عامل کربن صنعت امیرکبیر، علاوه 
بر معرفی بخش های مختلف، گزارشی در خصوص آخرین اقدامات و پیشرفت های 
این پروژه ارائه کرد. دکتر زندیه وکیلی، اســتاندار مرکزی، ضمن بازدید از مجموعه 
واحدهای در حال ســاخت، بیان کرد: با توجه به اینکه ســال جاری از سوی رهبر 
معظم انقلاب با عنوان ســرمایه گذاری برای تولید نام گذاری شده است، بازدید از 
واحدهای تولیدی اســتان با هدف رســیدگی و حل مشکلات صنایع در دستور کار 
استانداری مرکزی قرار گرفته است و بر همین اساس، در بازدیدی که از واحدهای 
تولیدی استان انجام می شود، مدیران کل دستگاه های مرتبط نیز حضور دارند تا در 
صورت وجود مشــکلات، به آنها رســیدگی و آنها را مرتفع کنند. ایشان با تأکید بر 
مساعدت همه جانبه در جهت سرعت بخشیدن به تکمیل و راه اندازی این کارخانه، 
این پروژه را یک پروژه ملی، بســیار مهم و تأثیر گذار در صنعت و اقتصاد دانستند و 
عنوان کردند: در مصوبات کمیته کاهش آلودگی هوای شهر اراک و مصوبه هیئت 

وزیران، انتقال واحد آندســازی موجود در داخل ایرالکو به بیرون از شهر با فاصله 
مشخص مدنظر قرار گرفت که در حال حاضر بخش عمده شامل ساخت و تجهیز 
ســاختمان ها و کارگاه ها انجام شــده و شــرکت در حال تأمین تجهیزات و نصب 
آنهاســت که امیدواریم در سال آینده به بهره برداری برسد. استاندار مرکزی، تأمین 
آند مورد نیاز ایرالکو در این واحد صنعتی و خروج از وابســتگی به خارج را هدف 
بــزرگ کارخانــه کربن صنعت امیر کبیر نامیــد و اظهار امیــدواری کرد  در صورت 
راه اندازی این طرح، جدا از جلوگیری خروج ارز از کشور، کاهش قیمت تمام شده را 
نیز به همراه خواهد داشت. مهندس غفاری، مدیر عامل کربن صنعت امیر کبیر، با 
بیان اینکه این کارخانه بیش از ۶۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، عنوان کرد: میزان 
کل سرمایه گذاری مورد نیاز این کارخانه، بیش از ۱۴۰ میلیون دلار است که در حال 
حاضر حدود ۸۰ میلیون دلار توسط بخش خصوصی هزینه شده است. از آنجایی 
که برخی از تجهیزات مورد نیاز ما در انحصار شرکت های خاصی در خارج از کشور 
اســت، به منظور تسریع در روند تکمیل ماشــین آلات و تجهیزات مورد نیاز، آقای 
محمدی، سهامدار اصلی شرکت، در اواخر سال ۱۴۰۳، در سفر به کشور چین نسبت 
به شناســایی و مذاکره با شــرکت های خارجی اقدام و در شرف عقد قرارداد خرید 
تجهیزات اســت. این اقدام مهم با پیگیری هیئت مدیره ایرالکو در شــرایط سخت 
تحریمی کشــور، دغدغه و نگرانــی جهت کمبود تجهیزات این پــروژه را برطرف 
می کند. مهندس غفاری راه اندازی کارخانه آندسازی را منوط به همکاری ارگان ها 
و نهادهای مختلف استان مرکزی در تأمین زیرساخت ها، وضعیت جاده، آب، برق 
و گاز ایــن منطقه صنعتی عنوان کــرد و در این زمینه از اســتاندار محترم مرکزی 
خواســتار کمک و هم افزایی در رفع موانع و چالش های آن شــد. ایشان مهم ترین 
مشــکل این پروژه را تأمین ارز و منابع مالی عنوان کرد که علی رغم وجود هشــت 
مصوبــه هیئت دولــت در تأمین مالی این پروژه ملی، هنــوز حتی یک ریال به این 
شــرکت اعتبار تخصیص داده نشده است. مدیر عامل کربن صنعت ایجاد اشتغال 
پایدار و صرفه جویی درخور توجه ارزی این کارخانه در شــرایط ســخت اقتصادی 
فعلی را بســیار مهم دانست  که ســالانه در حدود ۷۰ میلیون دلار از خروج ارز از 
کشــور جلوگیری می کند. ایشان همچنین بیان کرد: با افزایش ۲۰درصدی ظرفیت 
تولید، امکان تأمین آند را برای دیگر شرکت های داخل ایران نیز فراهم خواهیم کرد 

که در نهایت امیدواریم در سال ۱۴۰۵ این پروژه را به مرحله تولید برسانیم. 

علــی نقــوی، مدیرعامل بــورس انــرژی، در واکنش به 
مداخلات دولت در قیمت گذاری انرژی به «شــرق» می گوید: 
«برخلاف اظهارنظر برخی از فعالان صنعت برق که بارها آن 
را در گزارش های رســمی و گفت وگوهــای خود رد کرده ایم، 
وزارت نیرو تأثیر چندانی بــر قیمت ها در بورس انرژی ندارد. 
البته لازم اســت ابتدا ماهیت تولید برق در کشور را بشناسیم 
و سپس درباره آن اظهارنظر کنیم. برخی از افرادی که امروز 
منتقد این وضعیت هســتند، در گذشــته خودشان در وزارت 
نیرو مســئولیت داشــته اند و ســاختاری را ایجاد کرده اند که 
موجب متضررشدن نیروگاه ها شده است. اکنون که از وزارت 
نیرو خارج شــده و در بخش خصوصی فعالیت دارند، همان 
فراینــدی را نقد می کنند که خودشــان ایجــاد کرده اند. یکی 
از اصلی تریــن دلایلی که موجب چنین انتقاداتی می شــود، 
مخالفت با شــفافیت اســت. در اقتصاد ایران، بورس در کنار 
آنکه ابزاری برای مدیریت ریسک است، به عنوان ابزاری برای 
شــفافیت اهمیــت دارد. در حوزه برق، بــه دلیل تصمیمات 
اتخاذشده در گذشــته، گاز یارانه ای و تقریبا رایگان در اختیار 
نیروگاه ها قــرار می گیرد و برق تولیدی آنها با قیمتی بســیار 
پاییــن خریداری می شــود که اگــر بخواهیــم در این بخش 
اصلاحاتــی را انجام دهیم لازمه آن حذف یارانه پرداختی به 
نیروگاه ها در قالب نرخ گاز، سوخت و آب است که بخشی از 
صاحبان نیروگاه ها با آن مخالف اند و حاضر نیســتند فضای 

این بخش کاملا شفاف رقابتی و مبتنی بر عملکردشان شود». 
او ادامه می دهد: «از اردیبهشت امســال با تدبیر وزارت نیرو 
تلاش شــد نیروگاه های حرارتی بیشــتری وارد بازار شــود تا 
شــفافیت بیشتری ایجاد شــود و جریان نقدینگی منظمی به 
نیروگاه ها تزریق شــود. همچنین با الــزام صنایع به خرید از 
بورس، رقابت بیشــتری شکل گرفته اســت. در بورس انرژی، 
ســه تالار معاملاتی برای برق وجــود دارد که در تابلوی اول 
نیروگاه هــای حرارتی عرضه کننده هســتند و خریداران آنها، 
صنایع و شــرکت های توزیع برق هستند. دومی هم تالار برق 
سبز و سوم تالار برق آزاد که در این دو تالار، دولت مداخله ای 
ندارد و بــازار کاملا رقابتی اســت؛ بنابرایــن برخلاف برخی 
اظهارات، در این بخش ســقف و کفی وجــود ندارد و دامنه 
نوسان اعمال نشــده اســت. بنابراین من معتقدم در بورس 
انرژی، مداخله دولتی وجود ندارد، چراکه حوزه بورس انرژی 
کالاهای قابل عرضه، از ســایر بخش ها تفکیک شــده است. 
در حــال حاضر، حامل های انرژی که مــورد نیاز عموم مردم 
هســتند مانند بنزین، گازوئیل، نفت سفید و گاز مایع با قیمت 
یارانــه ای در اختیار مــردم قرار می گیرند و خــارج از بورس 
عرضه می شوند و عرضه فراورده های نفتی در بورس عمدتا 

مربوط به رینگ صادراتی است».
او در ادامــه تأکید می کند: «فرایندهای بورس انرژی کاملا 
شــفاف هســتند. از لحظه عرضه کالا تا زمان انجام معامله، 

همه مراحل قابل مشــاهده اســت و مقررات شــفافی بر آن 
حاکم است. سازمان بورس نیز به عنوان نهاد ناظر، بر تمامی 
فرایندها نظارت دارد. در حوزه انرژی، به دلیل وجود یارانه ها، 
همواره مقاومت هایی در برابر شــفافیت وجود داشته است. 
بســیاری از صنایع همچنان انتظار دارند که دولت به صورت 
یارانه ای برق و ســوخت در اختیار آنها قرار دهد، بدون اینکه 
قیمت واقعی آن را بپردازند. بااین حال، سیاست های جدید در 
راستای افزایش نقش بخش خصوصی در بازار انرژی و ایجاد 

شفافیت بیشتر، در حال اجرا است».
مدیرعامــل بــورس انــرژی تأکیــد می کنــد: «در حــوزه 
انرژی، دو گروه عمده تمایلی به شــفافیت ندارند. نخســت، 
مصرف کنندگان عمده انرژی، مانند برخی صنایع که همچنان 
ذهنیتی مبتنی بر دریافت سهمیه دارند و تمایلی به حضور در 
یک بازار رقابتی و شــفاف نشان نمی دهند. دوم، بخش هایی 
از بدنه ســنتی وزارت نفت و نیرو، به ویژه شــرکت ملی نفت 
ایران. برخی افــراد در این نهادها ترجیح می دهند متقاضیان 
انرژی مســتقیم به آنهــا مراجعه کنند و ســهمیه بندی ها و 
تخصیص ها به شیوه ای غیرشفاف انجام شود. در نتیجه، آنها 
تمایلی ندارند که این فرایندها در بورس انجام شود. علاوه بر 
ایــن، برخی از مالکان خصوصی حامل های انرژی نیز رویکرد 
مشــابهی دارند. در مجموع اینکه عرضه فراورده های اصلی 
توسط شــرکت ملی نفت با موانع بسیاری روبه روست و این 

شــرکت همواره از عرضه در بورس فراری است و بهانه های 
واهی برای توسعه مبادلات در بورس می آورد. پالایشگاه های 
کوچک و برخی صاحبان نیروگاه ها که با قراردادهای دوجانبه 
خــارج از بورس منافعــی را جابه جا می کنند نیــز همواره از 

شفافیت و عرضه در بورس فراری هستند».
نقوی ادامــه می دهد: «گواهی صرفه جویــی برای برق و 
گاز در بورس راه اندازی شــده اســت. معاملات مربوط به گاز 
از تیرماه سال ۱۴۰۳ آغاز شــد و برای برق نیز از آذرماه ۱۴۰۳. 
با توجه به اینکه در فصل ســرد ســال بودیم، بازار گاز بیشتر 
مورد توجه قرار گرفت و خوشــبختانه، شرکت ملی گاز ایران 
با وجود تمامی مشــکلاتی که به دلیل کسری گاز با آن مواجه 
بود، به تعهدات خود عمل کرد. استقبال مناسبی نیز از سوی 
پتروشیمی ها و ســایر شرکت ها صورت گرفت. برای ارائه آمار 
دقیق، تا روز گذشته، یعنی چهارم اسفندماه، میزان معاملات 
گاز در دوره اوج مصــرف حدود ۵۰ میلیــون مترمکعب و در 
دوره غیر اوج مصرف بیــش از ۳۶۸ میلیون مترمکعب بوده 
اســت. ارزش این معاملات نیز از دوهزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
فراتر رفته که نشان دهنده رشد و پتانسیل بالای این بازار است».
او تأکید می کند: «در ســال ۱۴۰۳ بیش از ۱۸ هزار میلیارد 
تومان معامله در بازار برق بورس انرژی انجام شــده اســت. 
عــلاوه بر این، شــفافیتی که بورس ایجاد کرد، نشــان داد که 
برخی از افرادی که ادعای حمایت از قیمت های واقعی برق 
را داشتند، در قراردادهای دو جانبه، برق را با قیمت های بسیار 
پایین تــر از ارزش واقعــی به صنایع خاصــی فروخته بودند. 
در واقع، بــورس این فرایندهــای غیرشــفاف را نمایان کرد. 
بسیاری از منتقدان امروز، همان افرادی هستند که در گذشته 
مســئولیت هایی در وزارت نیرو داشــته اند و سیاســت هایی 
را اجرا کرده اند که باعث انباشــت بدهــی نیروگاه ها و ایجاد 
مشــکلات فعلی شــده اســت. اما اکنون که از آن مجموعه 
جدا شــده و وارد بخش خصوصی شــده اند، منتقد بورس و 
وزارت نیرو شــده اند. از سال ۱۳۹۱ که بورس انرژی راه اندازی 
شــد، تلاش های زیادی برای ورود برق بــه بازار بورس انجام 
شــده اســت. اما همین منتقــدان فعلی، در گذشــته انواع 
ســنگ اندازی ها را برای جلوگیری از این روند انجام داده اند. 
برخی از این انتقادات، نه براســاس منطــق اقتصادی، بلکه 
بیشــتر به دلیل تضاد و تعارض منافع مطرح می شود. برخی 
از این افراد به جای آنکه ناکارآمدی ها و مشــکلات گذشته را 
بپذیرند، تــلاش می کنند توپ را به زمین دیگــران بیندازند و 

بورس انرژی را مقصر جلوه دهند».
مدیرعامل بورس انرژی همچنین می گوید: «حجم معاملات 
بورس انرژی ایران تا ۱۵ اسفند سال ۱۴۰۳ در بخش فراورده های 
هیدروکربوری نســبت به مدت مشابه سال قبل از آن ۳۲ درصد 
رشــد داشته و درصد رشــد حجم معاملات در رینگ صادراتی 
۵۱ درصد بوده که نشــان دهنده افزایــش اقبال عرضه کنندگان 
بــه اســتفاده از ظرفیت بورس اســت. باید تأکیــد کنم بورس 
انــرژی هیچ گونه دخل و تصرفــی در میــزان درآمدهای خود 
ندارد و صورت های مالی بورس انرژی ایران توســط مؤسســه 
حسابرســی رتبه الف بررســی می شود و در ۱۰ ســال گذشته، 
همواره گزارش های مالی بدون شرط و بند با اهمیت و به صورت 
مطلوب ارائه شده اند. متأسفانه برخی از افرادی که این ادعاها را 
مطرح می کنند، بدون بررسی دقیق داده ها، اطلاعات نادرستی را 
منتشر می کنند. اطلاعات مالی بورس انرژی به صورت شفاف و 

مستند در اختیار عموم قرار دارد».

شــرق؛ عرضه مسکن در سال های گذشــته، مدام از تقاضا عقب مانده است و در 
حالی که بازار ملک ســالانه به حدود یک میلیون مســکن جدید نیاز داشته، میزان 
عرضه چیزی حدود ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار واحد مســکونی بوده است. همین مسئله به 
تورم افسارگســیخته در بازار ملک دامن زده اســت. بررسی گزارش های مرکز آمار 
حاکی از آن اســت که شمار صدور پروانه های ساختمانی در طول یک دهه سقوط 
کرده و تعداد واحدهای مســکونی در پروانه های ساختمانی به کمتر از یک چهارم 
۱۰ ســال پیش رسیده اســت. در همین زمینه پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت 
ســاختمان، به کاهش انگیزه ســرمایه گذاری در بخش ســاختمان اشــاره کرده و 
می گوید بوروکراسی فرسایشی و مداخله دولت موانع اصلی سرمایه گذاری بخش 

خصوصی در صنعت ساختمان هستند.
پژمان جــوزی، رئیس انجمــن صنعت ســاختمان، در یک برنامــه تلویزیونی 
بــه قوانین مــازاد و مداخله دولــت در اقتصــاد، به عنوان عامــل اصلی کاهش 
سرمایه گذاری در صنعت ساختمان اشاره کرد و گفت که «نظام اداری کشور امروز 
درگیر بوروکراســی فرسایشی اســت و برای کوچک ترین تصمیمات، کمیسیون ها و 
ســتادها و نهادهای متعدد مداخله کرده و اســتعلام های زیادی نیاز اســت و این 
فرایند هزینه زیادی برای ســرمایه گذاران ایجاد کرده و فرایند سرمایه گذاری را کند 
کرده اســت». او در ادامه تأکید کرد: «برای تحقق شــعار سال یعنی سرمایه گذاری 
در تولیــد، باید گفت که افزایش ســرمایه گذاری الزاماتی دارد که یکی از مهم ترین 
الزامات آن تســهیلگری دولت است. در واقع دولت نباید در نقش بنگاه اقتصادی 
ظاهر شــده و با بخش خصوصی رقابت کند و باید در نقش تســهیلگر و رگولاتور 
عمل کند، چنان که دولت ها در سایر کشورها و به ویژه کشورهای توسعه یافته چنین 

نقشی دارند».
رئیس انجمن صنعت ســاختمان همچنین گفت: «در حوزه ســرمایه گذاری در 
ایران، مفهوم توســعه گر چندان شناخته شــده نیســت و عمده سرمایه گذاری های 
صنعت ســاختمان، سرمایه گذاران خرد و غیرمتخصص هستند. این در حالی است 
که دولت باید برای افزایش ســرمایه گذاری در بخش ساختمان، تسهیل کننده ورود 
توسعه گرها باشد. در همین زمینه پیشنهاد قانون توسعه گری را به کمیسیون عمران 
و کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس ارائه کرده ایم و در صورت تصویب، شناخت 
توسعه گران می تواند تحولی جدی در حوزه سرمایه گذاری صنعت ساختمان ایجاد 
کند. جوزی همچنین از وجود امضاهای طلایی در بخش ســاختمان به عنوان یک 
مانع ســرمایه گذاری نام برده و گفت: «وجود امضاهای طلایی در نظام مهندسی و 
آیین نامه هایی چون مبحث ۱۹، قفل های ســنگینی به پای صنعت ســاختمان زده 
اســت. درحالی که با کمی تدبیر، می توان این موانع را برطــرف کرد». او به هزینه 
بالای تولید مسکن در کشور هم اشاره کرده و توضیح داد: «هزینه تمام شده مسکن 
از ســه بخش مهم زمین، مصالح ساختمانی و مجوزها و هزینه های اداری تشکیل 
می شــود و هزینه مجوزها به طور قابل ملاحظه ای بالاســت و ســبب شده انگیزه 
ســرمایه گذاری در بخش مســکن تضعیف شود و سال به سال شــمار پروانه های 

ساختمانی صادرشده کاهش داشته باشد».
رئیــس انجمن صنعت ســاختمان از ســازوکار دریافت حق بیمه با محاســبه 
عوارض ســاختمانی انتقاد کــرد و گفت: بزرگ ترین ضربه به صنعت ســاختمان، 
عوارض بالای حق بیمه است. در حال حاضر، کارفرمایان باید پیش از شروع پروژه 

و به صورت یکجا، حق بیمه های بسیار سنگینی بپردازند که بعضا ۲۵ تا ۳۰ درصد 
هزینه عوارض ساخت پروژه را تشکیل می دهد.

جوزی با بیان اینکه «کارت مهارت کارگران» به ابزاری برای فشار به کارفرمایان 
تبدیل شده، تأکید کرد: در سال ۱۴۰۱ فقط ۴۲ هزار نفر کارگر موفق به دریافت کارت 
مهارت شــده اند، درحالی که بیش از یک  میلیون و ۶۰۰ هزار کارگر ساختمانی فعال 

داریــم. این در حالی اســت که بیش از ۹۷ درصد کارگران به دلیل نداشــتن کارت 
مهارت، فاقد پوشش بیمه ای هستند؛ اما سازندگان ملزم به پرداخت کامل عوارض 
تأمین اجتماعی هستند. یعنی سازندگان، حق بیمه همه کارگران پروژه را در همان 
ابتــدای کار می پردازند، اما فقــط حق بیمه تعداد اندکــی از کارگران دارای کارت 

مهارت پرداخت می شود.
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پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ساختمان تأکید کرد
بوروکراسی فرسایشی، سد سرمایه گذاری

 «در حــوزه انرژی، دو گروه عمده تمایلی به شــفافیت ندارند؛ 
نخســت، مصرف کنندگان عمده انرژی، مانند برخی صنایع که 

همچنان ذهنیتی مبتنی بر دریافت ســهمیه دارند و تمایلی به حضور در یک بازار 
رقابتی و شــفاف نشــان نمی دهند. دوم، بخش هایی از بدنه سنتی وزارت نفت و 
نیرو، به ویژه شــرکت ملی نفت ایران. برخی افراد در این نهادها ترجیح می دهند 

متقاضیان انرژی مستقیم به آنها مراجعه کنند و سهمیه بندی ها 
و تخصیص ها به شیوه ای غیرشفاف انجام شود. در نتیجه، آنها 
تمایلی ندارند که این فرایندها در بورس انجام شــود». این نکاتی اســت که علی 
نقوی، مدیرعامل بورس انرژی، در گفت وگو با «شــرق» به آن اشــاره می کند و به 

نقش بورس انرژی در کاهش فساد در این بخش اشاره می کند.

علی نقوی، مدیرعامل بورس انرژی در گفت وگو با «شرق» توضیح می دهد

شفافیت گریزی متولیان انرژی
مهفام سلیمان بیگی


